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Dr. Répássy Róbert Igazságügyi Államtitkár köszöntötte a résztvevőket és ismertette a 

napirendi pontokat. 

 

Dombos Tamás a Háttér Társaság a Melegekért képviseletében ismertette az általuk 

kezdeményezett első napirendi pont tartalmát. Bemutatta az LMBT Szövetség ajánlásait az 

ET ajánlásának magyarországi végrehajtásával kapcsolatban. Az ajánlást minden tagállam 

egyhangúan elfogadta. A szöveg mind családjogi kérdésekkel, oktatás, foglalkoztatás, 

menekültügy, büntetőjogi kérdésekkel egyaránt foglalkozik. Az ET elindított egy monitoring 

eljárást azzal kapcsolatban, hogy a tagállamok mennyire tartották be az ebben található 

ajánlásokat, és ennek részeként a tagállamoknak egy kérdőívet kellett kitölteniük. A magyar 

eredmények szerint a Kormány 10 oldalas jelentést nyújtott be, de a szervezet érzése szerint 

nem vették komolyan a kötelességüket. Két civil monitoring jelentés is készült., egy 250 

oldalas, valamint egy könnyen kezelhető 25 oldalas is. 

Az ajánlások egy részével már találkozott a Munkacsoport is. Dombos Tamás azt kérdezte, 

hogy mi legyen a Munkacsoport következő lépése. Szeretné, ha az ajánlásokról az érintett 

állami szervezetek kifejtenék véleményüket. Ezek alapján javasolják, hogy LMBT stratégia is 

álljon össze, amiben már költségvetés is meg van szabva. 

 

Répássy Róbert szerint a fórum nem alkalmas arra, hogy egyesével menjenek végig a 

kérdésen. Elfogadhatónak tartja, hogy kormányoldalról történjen álláspont rögzítése, de ez 

mindenképp időt vesz igénybe. Az ajánlásnak nincs határideje sem. Véleménye szerint az ET 

ajánlását kellene zsinórmértékként használni és nem a civil szervezet alternatív javaslatait. 

 

Dombos Tamás ellenben úgy gondolta, hogy a Háttér Társaság részletes ajánlását kellene 

szem előtt tartani, legfőképp azért, mert az is az ET ajánlásait vette alapul. Az eredeti ajánlás 

nagyon általános, minden országra vonatkozik. Az ő ajánlásaik ellenben a magyar helyzetre 

vannak szabva.  



 

2 

Répássy Róbert javasolta, hogy minden tárca reagáljon a Háttér Társaság felvetéseire is, már 

amennyiben az adott kérdésben van kormányálláspont.  

 

Dombos Tamás szerint nem olyan rossz a helyzet, mint ahogy az a magyarországi 

kormányjelentésből kiderült.  

 

Répássy Róbert szerint érdemes az egyes szaktárcákat megkeresni, és ezek alapján bekérni 

az anyagokat írásban, amit meg kell küldeni a kerekasztal résztvevőinek. Azt kérte, hogy a 

Háttér Társaság ajánlásait magyarul küldje meg a szervezet, miután az jelenleg csak angolul 

elérhető. Amint ez megvan, államtitkár úr elküldi álláspont kérésre az illetékes 

minisztériumokhoz.  

 

Dombos Tamás szerint két olyan terület van, ahol nem látni egyértelműen a felelősségi 

területeket: a lakhatás kérdése, ami részben az EMMI-hez, részben a NGM-hez tartozik, 

valamint a foglalkoztatás kérdése ugyanezen a tengelyen. Dombos Tamás felhívta a figyelmet 

egy Európai Uniós irányelvre is, aminek decemberben lejárt az átültetési határideje, és nem 

felel meg a szabályoknak. Ez a kvalifikációs irányelv újra átdolgozott változata, ami 

kifejezetten elvárja a tagállamoktól a nemi identitás, mint üldöztetési ok szerepeltetését. Ez 

nem került még átvezetésre a magyar jogba, de ez csak a jogrendszerben jelenik meg. A 

sportban és a lakhatásban is változtatást kell eszközölni. Előbbi téma összeér a gyűlöletbeszéd 

témájával. Szerinte nincs összhang a büntetőjogi rendelkezések és a sporttörvény között. A 

magyarországi sportszervezetek semmit nem tettek az LMBT emberek sportja érdekében. A 

lakhatással kapcsolatban elmondta, hogy nem jelenik meg a téma a kutatásokban. A magyar 

tapasztalatok is azt mutatják, hogy a szexuális kisebbségek nagyobb arányban válnak 

hajléktalanná részben családi konfliktusok miatt. Erre sem a hajléktalan ellátó rendszer, sem a 

szociális munkások felkészítése nem tér ki. Szeretné, ha ezekre a területekre is kitérne a 

jelentés. 

 

Berta Krisztina, a Belügyminisztérium Európai Uniós Nemzetközi Helyettes Államtitkára a 

menekültügyre reagálva elmondta, hogy ami megjelenik az ajánlásban, azok arra mutatnak, 

hogy a menekültügy nem igazán problémás. Jogi részről a kvalifikációs irányelv és a közös 

európai rendszerre vonatkozó joganyag először a tagállamok közül Magyarországon került 

átültetésre. Az átültetés a tavalyi évben megtörtént, a tartalmi kritériumoknak megfelel. Az 

EB-vel számtalan írásos és közvetlen konzultációt folytattak, és még soha senkitől azt nem 

hallotta, hogy ez a MET60 így nem felelne meg. Erre alapozva menedékstátuszt lehet kapni, 

és arra vonatkozik, hogy a menekült nehogy visszakerüljön olyan országba, ahol szexuális 

identitása miatt szankciók érhetik. A gyakorlatban ilyen probléma nem merült fel, és 

véleménye szerint a Menekültügyi Hatóság is teljes mértékben figyelembe veszi a 

problémakezelésnél. Jogilag a magyar menekültügyi jogi szabályozás teljes mértékben 

megfelel az irányelveknek és a genfi konvencióknak. Folyamatos oktatással és 

kézikönyvekkel és beszámoltatással javítják a gyakorlatot. Természetesen ha gyakorlatban 

felmerül konkrét probléma, kezelni fogják. 

 

Dombos Tamás azt mondta, hogy volt olyan képzésen, ahol a Bizottság átültetéssel 

foglalkozó munkatársa tartotta a képzést, aki azt mondta, hogy oda fognak figyelni a jogok 

betartatására. Véleménye szerint az átültetés határideje még nem járt le, így azt mondani, 

hogy az EB még nem jelzett problémát, korai. Azt mondta, hogyha valaki felmegy a hivatal 

honlapjára, nem talál arra vonatkozó adatot, hogyha a menekültet országában szexuális 

irányultság vagy nemi identitás miatt hátrány érte, akkor Magyarországon emiatt kap 

menekültügyi státuszt. Alapvető fontosságú lenne szerinte, hogy az ilyen dokumentumok 
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szerepeljenek a BÁH honlapján. Szerinte a Helsinki Bizottság már erre évekkel ezelőtt 

javaslatot tett, amit a BÁH azért utasított el, mert erre hivatkozva egymás után érkeznek majd 

a hamis bejelentések, amit Dombos Tamás abszurdnak tart. 

 

Berta Krisztina szerint úgy nem rédemes ezt a kérdést feszegetni, hogy az EB részéről nincs 

itt illetékes. Megköszönte, hogy Dombos Tamás visszaigazolta, hogy rendszerszintű probléma 

nincs.  

 

2. napirendi pont: Homofóbia, Bifóbia és Transzfóbia Elleni Világnap (LMBT Szövetség, 

Háttér Társaság a Melegekért) 

 

Karsay Orsolya, az LMBT Szövetség képviselője beszámolt a Homofóbia Ellenes Világnap 

várható eseményeiről (május 17.). Az országok ilyenkor kormányzati szinten ítélik el a 

diszkriminációt és az ENSZ kommunikációjában is fejlődés tapasztalható. Az ENSZ 2013-

ban elindított egy világméretű kampányt (Free and Equal), ami az LMBT emberek 

egyenlőségéről szól. Navi Pillay és Ban Ki-moon is több alkalommal felszólalt ezen a napon. 

Európában is számtalan kormány veszi egyre komolyabban ezt a kérdést. Lengyelországban, 

Ausztriában és a balkánon is kormányzati képviselők adnak ki közleményt. Karsay Orsolya 

azt kérte, hogy a Kormány adjon ki ezen a napon közleményt, amiben elítélik a homofóbiát és 

a transzfóbiát és minden olyan diszkriminatív intézkedést és erőszakot, ami az LMBT 

embereket éri ma Magyarországon. Május 16-án a Háttér Társaság a Melegekért tart 

konferenciát a világnap alkalmából. Kérik az ezen való részvételt.  

 

Répássy Róbert álláspontja szerint közjogi értelemben új kormány fog működni május 17-

én. Bízik benne, hogy az Emberi Jogi Munkacsoport megbízatása tovább tart egy ciklusnál. 

Az Emberi Jogi Munkacsoport ezen a napon közleményt fog kiadni. Érdeklődött arról, hogy 

az eddigi kormányok miként reagáltak erre a világnapra. 

 

Dombos Tamás elmondta, hogy 2005-ben és 2006-ban, az akkori kormány adott ki 

közleményeket. Voltak olyan konferenciák, amelyeken részt vett a kormány akkoriban. 2014-

ben Máltán lesz konferencia, tavaly hasonló Hollandiában volt, magyar részről nem vett senki 

részt. A máltai konferenciáról nem tudott részleteket Dombos Tamás, de a hasonló 

konferenciákon Magyarországról nem vettek részt. 

 

Répássy Róbert biztos benne, hogy május 17-én az Emberi Jogi Munkacsoport 

megnyilvánul. Államtitkár úr felhívta a figyelmet arra, hogy a következő munkacsoport ülés 

már egy közjogi értelemben feltétlen megújult kormány alatt fogják tartani. 

 

Készítette: Perlaki Fanni Laura 

 

Jóváhagyta: dr. Répássy Róbert 

 


